
کمتر از یک ماه تا موعد برگزاری انتخابات مجلس دوازدهم زمان باقی مانده 
است. می توانیم بگوییم احزاب تقریبا سر و شکل گرفته و برنامه هایشان را 
بسته اند و دارند آن را اجرا می کنند، هرچند موعد تبلیغات هنوز آغاز نشده 
اما احزاب به عنوان یک سازوکار مدون خیلی زودتر باید برنامه هایشان را 
آغاز کرده  باشند. برای بررسی برنامه های جمعیت رهپویان انقلاب اسلامی 
که در قالب ائتلاف جبهه تحول خواهان انقلاب اسلامی فعالیت می کند 
به سراغ مالک شریعتی، دبیرکل این حزب و عضو کمیسیون انرژی مجلس 
دوازدهم رفته ایم. مشروح این گفت وگو که مهم ترین عوامل موثر بر افزایش 
و کاهش مشارکت در انتخابات مجلس در آن مورد بررسی قرار گرفته است 

را در ادامه می خوانید. 

 فضای انتخاباتی ســـال 1402 را باتوجه به اتفاقاتی که در ســـال گذشـــته داشـــتیم و 
، چطور می بینید؟ تفاوت فضای انتخاباتی  دروغ پراکنی ها و تزریق ناامیدی به کشور
ســـال 1402 و ســـال 1398 را چه چیزی می دانید و آیا امســـال پررونق تر خواهد بود؟ 
در ایـــن فضـــا موضع جمعیت رهپویان برای کنش موثر در انتخابات جهت اجرای 
چهار محور اصلی که مورد اشاره رهبر انقلاب بود یعنی مشارکت، رقابت، سلامت 

و امنیت چیست؟ 
خوشبختانه رهبر معظم انقلاب از ابتدای سال 1402 خیلی زودتر از ادوار گذشته 
فضای انتخابات را آغاز کردند و رفته رفته عملا فضا انتخاباتی تر شد. با اصلاح 
قانون انتخابات در مجلس شورای اسلامی زمان اجرای فرآیند انتخابات جلوتر 
افتاد و زودتر آغاز شد. در قانون جدید پیش ثبت نام اتفاق افتاد و افرادی که مایل 
بودند در این رقابت شرکت کنند، از یک زمان زودتری فرآیند را شروع کردند. هم 
فرصت اجرا برای مجریان انتخابات بیشتر شد و هم فرصت برای نامزدهایی که 
می خواهند فکر کنند، چون طبق قانون اگر می خواســـتند انصراف دهند، باید 
زودتر تعیین تکلیف کرده یا از مسئولیت های قانونی شان کناره گیری می کردند. 
بـــرای ناظـــران در انتخابات به ویژه شـــورای محترم نگهبان هم فرصت بیشـــتری 
فراهم شـــد که با دقت بیشـــتری مراحل تایید صلاحیت ها را دنبال کنند. از این 
یاد حق الناسی ضایع نشود  کرده در خلال بررســـی با ســـرعت ز بابت که خدای نا
و عدم احرازهایی که ســـال های گذشـــته به خاطر فرصت کم پیش می آمد تکرار 
نشود، فکر می کنم اینکه سریع تر اتفاق افتاد و زودتر فضا انتخاباتی شد، کمک 
می کند به اینکه شور و هیجان انتخاباتی در کشور به نسبت قبل بیشتر باشد و از 
این جهت عملا  فضای انتخاباتی هم در بین نخبگان سیاسی و هم در بین افراد 
و احزابی که در فرآیند انتخابات فعال هستند، زودتر سر و شکل گرفت. احزاب 
به عنوان ســـتون فقرات فعالیت های سیاســـی در هر کشـــوری به تناسب عمق و 
ظرفیتـــی کـــه در فضای مردمی ایجاد می کنند، می توانند موثر باشـــند. جمعیت 
رهپویان هم از این امر مستثنا نیست. ما در یک جبهه همگرا و تقریبا همفکر هم 
یم؛ جبهه تحول خواهان انقلابی که بیش از یک دهه پیش شکل گرفته  حضور دار
بود. جمعیت ایثارگران و جانبازان انقلاب اسلامی و جمعیت رهپویان این جبهه 
را تاسیس کرده بودند. در ادوار مختلف انتخابات هم فعالیت ها و کنش هایی را 
با عناوین مختلفی داشتیم و اخیرا هم دو مجموعه دیگر به ما اضافه شده اند؛ 
هم جمعیت اطلاع نهادهای مردمی که خانم الهیان دبیرکل آن هستند عضو این 
ائتلاف است و هم جمعیت خدمتگزاران آبادانی و پیشرفت که آقای صادقی، 
عضو شـــورای شـــهر تهران عضو آن هســـتند. این مجموعه عملا یک مجموعه 
سیاسی، اجتماعی از باب نزدیک بودن به حوزه مدیریت شهری محسوب شده و 
سابقه اش به یک دهه قبل برمی گردد. مجموعه جبهه تحول خواهان الان عضوی 
از ائتلاف نیروهای انقلاب اســـت که معروف به شـــورای ائتلاف نیروهای انقلابی 
است و از دوره قبل مجلس هم با عنوان اختصاری شانا )شورای ائتلاف نیروهای 
انقلابی( فعال بود و مسئولیت آن الان با دکتر حدادعادل است و با عنوان یک 
کار ائتلافی آن را دنبال می کنیم. از این جهت فکر می کنم فضای انتخاباتی در 
حوزه های سیاسی کامل شکل گرفته و به تدریج هم با فراهم شدن فضای گفتمانی 
در فضای جامعه هم گرم تر و گرم تر خواهد شد. به ویژه که صداوسیما هم برخی 
فعالیت ها و مناظرات و گفت وگوها را آغاز کرده است، گرچه شرایط اقتصادی 
کشـــور شـــرایط ســـختی اســـت و اینها بر فرآیندهای انتخاباتی اثر می گذارند اما 

مجموعا از دوره های گذشته کمتر نخواهد بود. 

اشـــاره کردید به اینکه اصلاح فرآیند انتخابات کمک کرده اســـت به ایجاد انگیزه 
برای گروه های سیاسی جهت مشارکت و کار را برای شورای نگهبان و هیات های 

نظارت و هیات های اجرایی راحت تر کرده است. همچنین گفتید که زمان را برای 
دقیق تر شـــدن کار فراهم کرده اما از آن طرف ما شـــاهد هســـتیم که برخی ها معترض 
هســـتند به اینکه این قانون دســـت هیات های اجرایی را برای بررسی صلاحیت ها 
باز کرده و یک جاهایی اعمال سلایق مانع از حضور برخی افراد می شود. نتیجه این 
بود که شورای نگهبان تعداد زیادی از افراد ردصلاحیت شده را به میدان انتخابات 
بازگرداند. بنابراین  نظر متقابلی هم وجود دارد که شاید قانون انتخابات اصلاح شده 

ایراداتی از این قبیل هم داشته باشد. 
به هرحال نســـبت به گذشـــته خیلی از ایرادات برطرف شـــده و آن سیاست های 
کلی انتخابات که رهبری داشـــتند و ابلاغ کرده بودند که بیش از شـــش ســـال از 
آن می گذشـــت و این مطالبه از مجلس بود که این سیاســـت ها به قانون تبدیل 
شوند، بخش  عمده ای اتفاق افتاده و به نظر من هنوز برای افزایش نقاط مثبت 
ایـــن قانـــون جـــا دارد. از جمله آنکه زمان بررســـی در هیات هـــای اجرایی کم بود، 
یعنی تجربه ای که الان اتفاق افتاد، هیات های اجرایی فرصت کافی نداشـــتند 
و زمان شـــان کم بود و زمان هیات های نظارت و شـــورای نگهبان بیشـــتر شـــده، 
بنابرایـــن هیات هـــای اجرایـــی در یک جاهایی فرصت نکردند کامل رســـیدگی 
کننـــد و عدم احـــراز را اعـــلام کردند و بـــرای هیات های نظارت فرســـتادند؛ البته 
رد نکردند و گفتند عدم احراز که فرصت برای هیات های نظارت باشـــد. این را 
شاید بتوان برای آینده اصلاح کرد که فرصت را برای هیات های اجرایی تقویت 
کند اما عمده کار در تایید صلاحیت ها در هیات های نظارت و نهایتا شورای 
گر ما بخواهیم بگوییم فرآیند نظارت چند قسمت است،  نگهبان رقم می خورد. ا
عمـــلا ســـه بخش عمده دارد؛ هیات های اجرایـــی، هیات های نظارت مرکزی و 
استانی و شورای محترم نگهبان که فصل الخطاب در بحث  تاییدصلاحیت ها 
عمل می کند و این نظارت کاملا استصوابی است و می تواند نظرات هیات های 
یج هم بسیاری  اجرایی و هیات های نظارت را قبول بکند یا راسا رد کند. به تدر
از افـــرادی کـــه رد شـــده بودنـــد یا در هیات هـــای اجرایی عدم احراز داشـــتند، در 
حال تعیین تکلیف هســـتند و بســـیاری از اینها به گردونه رقابت وارد شـــده اند. 
من فکر می کنم بخشـــی از علت گله مندی برخی دوســـتان به طراحی سیاســـی 
گـــر ثبت نام ها دیرتر اتفاق می افتاد، در زمان دیرتری  آنهـــا برمی گـــردد برای اینکه ا
بتوانند این فرآیند گروکشی سیاسی  را رقم بزنند و عملا با پیش ثبت نامی که اتفاق 
گر  افتاد، دست شان رو می شد که چکار کنند، چون پیش ثبت نام عقب تر بود و ا
کسی در پیش ثبت نام حضور پیدا می کرد، بعدا امکان اینکه آمدن یا نیامدنش را 
تعیین تکلیف نکند برایش فراهم نبود. درواقع نگران این بودند. در جلسه ای که 
ما خدمت رئیس جمهور بودیم و همه احزاب تقریبا حضور داشتند، آنجا عمده 
اینها می گفتند فرصت مجددی بدهید که ما ثبت نام کنیم و خیلی دنبال این 
نبودند که چه کسانی آمده یا نیامده اند. حرف هایشان بیشتر ناظر به آن طراحی 
سیاسی بود که دچار اشکال شد. از این جهت من فکر می کنم که مجموعه فرآیند 
بهتر از گذشته اتفاق می افتد. اتفاقا ما انتظارمان از دوستان جریان اصلاح طلب 
این بود که از قانون جدید انتخابات اســـتقبال کنند، هم به جهت اینکه فرآیند 
بازتر شده و فرصت رسیدگی بیشتر است و حق الناس کمتر ضایع تر می شود و 
هم اینکه ما به شورای نگهبان تکلیف کردیم که دلایل رد صلاحیت ها را حتما 
گر کسی  باید با جزئیات به اشخاص اعلام کنند. قبلا شورای نگهبان می گفت ا
بخواهد ما این کار را می کنیم اما قانون نبود. ســـلیقه و رویه ای بود که کار خوبی 
یم و همه چیز  هم بود اما الان دیگر قانون شـــده. الان دیگر ما رویه و ســـلیقه ندار

قانونی شده و از این جهت انتظار استقبال داشتیم. 

گـــر جنـــاح اصلاح طلـــب قصـــد رفتار دوگانه داشـــت باید در انتخابـــات ثبت نام  ا
می کرد اما جناح چپ اصلاح طلبان هم ثبت نام نکرده اند و هم اعلام کرده اند که 
در انتخابات لیســـتی نمی دهند. این مســـاله آیا صحبت شـــما در مورد اینکه برخی 

اصلاح طلبان قصد گرو کشی داشتند را رد نمی کند؟  
به نظر من تدبیر غلطی در جبهه اصلاحات انجام شد و اشتباه کردند و ما هم 
به آنهایی که صحبت کردیم، گفتیم ثبت نام کردن که برای شـــما ایجاد دردســـر 
نمی کرد، شما ثبت نام می کردید، بعد اگر نمی خواستید، می گفتید ما به هر دلیلی 
یادی هم ثبت نام کردند، یعنی هر دو حرف را می زدند.  نمی خواهیم؛  البته تعداد ز
تعـــدادی می گفتنـــد ما ثبت نام نکردیم و برخـــی می گفتند چرا رد می کنید؟ بعد 
گر ثبت نام نکردید، پس ما چه کســـی را رد می کنیم؟ این هم یک  مـــا می گفتیـــم ا

تناقضی بود که در صحبت هایشان بود. 

در بین تایید صلاحیت شده ها از بین جبهه مشارکت فکر نکنم کسی باشد، چون 
رسما هم اعلام کرده اند در انتخابات حضور ندارند؟ 

یـــان اصلاحـــات بـــه معنای مصطلحش کـــه من البته اصطـــلاح بهتری برای  جر

آنها دارم و به آنها جریان غرب گرا می گویم، دو پاره شـــده اند، یعنی تقســـیم به دو 
یسیون خارج از کشور نزدیک شده اند و سراغ  بخش شده اند؛ یک بخش به اپوز
تحریم انتخابات رفتند. باقی مانده جبهه مشارکت و سازمان مجاهدین انقلاب 
اسلامی که بیشتر در حزب اتحاد ملت حضور دارند، معتقد به تحریم انتخابات 
هستند و می گویند عملا در این فرآیند نباید مشارکت کرد. یک جمع دیگر اینها 
مجموعـــه کارگـــزاران و حزب اعتدال و ندا و امثال اینها هســـتند که می گویند ما 
باید در فرآیند انتخابات مشارکت کرده و سعی کنیم با مشارکتی فعال یا با رای 
اعتراضـــی نظرمـــان را بگوییم اما به هرحال باید انتخابات را به عنوان چهارچوب 
یم. این اختلاف درونی خودشـــان اســـت و ارتباطی به ناظر  مردم ســـالاری نگه دار
و مجری و اینها ندارد، یعنی قانون انتخابات چه جدید می شد و چه نمی شد، 
باقی مانده جبهه مشارکت از اول هم دنبال ثبت نام نبودند و این اختلاف درونی 
آنهاســـت کـــه هنوز هم پابرجاســـت و جمع بندی نشـــده. حتـــی در یک مقطعی 
اینها برخی از قدیمی های جبهه مشـــارکت را که معتقد به مشـــارکت بودند، کنار 
گذاشتند؛ افراد استخوان خردکرده ای مثل بهزاد نبوی را کنار گذاشتند و افرادی 

را آوردند که کاملا معتقد به تحریم انتخابات بودند. 

برخی اصلاح طلبان مثل کارگزاران قائل به انتخابات بودند. سال 98 هم ثبت نام 
کردند، با وجود شکســـتی که برایشـــان محتمل بود و محقق شـــد، آیا بهتر نبود که ما 
یک نه به آن جریان رادیکال اصلاحات بگوییم با موافقت نســـبت به کســـانی که 
به انتخابات رغبت دارند؟ حضور  روحانی در انتخابات به این معنی بود که بعد 
بیاینـــد یک لیســـت هم در انتخابات مجلـــس بدهند. اینکه این افراد رد صلاحیت 
می شـــوند، دســـت آن جناح رادیکال را پر می کند برای اینکه این جناح متمایل به 
انتخابات را مورد طرد قرار داده و محکوم کنند. فکر نمی کنید بهتر می شد عمل کرد؟ 
 این سوال را اول باید از خود جریان اصلاحات پرسید که چرا تفکیک قائل نشدند 
و تکلیف شان را با خودشان معلوم نکردند و درون خودشان یک تصمیم واحد 
نگرفتند. دوم اینکه شورای نگهبان درباره این توضیح خواهد داد و آنجا حتما 
دلایل و مستنداتی دارند که به خود کاندیداها اعلام می کنند. من به عنوان یک 
ناظر بیرونی که ماجرا را نگاه می کنم، فکر می کنم آقای روحانی اگر برای مجلس 
کاندیدا می شد، حتما تایید می شد، یعنی ساحت خبرگان با ساحت مجلس 
در نگاه شورای نگهبان متفاوت است. اولا فقها برای خبرگان تصمیم می گیرند اما 
در احراز صلاحیت های مجلس هر 12 عضو یعنی حقوقدانان هم هستند. بعد 
هم رای گیری اســـت و پرونده ها را بررســـی می کنند، بحث کرده و رای می آورند یا 
نمی آورند. هر کدام از کاندیداها حق دارند که به آنها اعلام شود که چرا رد صلاحیت  
شده اند. به نظرم آنقدر فضا باز شده که بسیاری از افرادی که ما حتی اینها را به 
جهت تخلفات اقتصادی و اخلاقی شان می شناختیم، در مجلس تایید شده اند؛ 
مثلا آقای تاجگردون، چون در قانون داریم افرادی که دارای سوءشهرت هستند، 
نمی توانند ثبت نام کنند یا تایید شوند. ایشان دیگر از سوءشهرت گذشته، یعنی 
هم در منطقه و هم در دوره اخیری که مجلس بود، ایشان با رای نمایندگان مجلس 
و مجموعه قانونی از مجلس اخراج شـــد اما الان تایید شـــده و این جزء مســـائل 
تعجب برانگیز تایید صلاحیت ها بود. از اینها باز هم هست، بنابراین در فضای 
نمایندگی مجلس الان یک مقدار حتی بیش از آن چیزی که فکر می کردیم، فضا 
برای حضور افراد باز شده، گرچه تنوع رقابت سیاسی مورد تایید رهبر انقلاب بوده 
و آنچه مورد تعجب بنده است اینکه نباید تنوع سیاسی را با خدای ناکرده، تایید 
ضمنی تخلفات اقتصادی قاطی کنیم؛ یعنی فسادهای اقتصادی، اخلاقی و 
امنیتی را نمی توان معادل تنوع رقابت سیاسی دانست. مردم وقتی اخبار فساد را 
می شنوند، در مجموع یک ناامیدی اتفاق می افتد، یعنی کاهش سرمایه اجتماعی 
نظام در فضای سیاسی کشور اتفاق می افتد و عملا آن چیزی که به عنوان  عدم 
مشارکت می گوییم، در نهایت به ضرر نظام خواهد بود. افراد زیادی که نگاه های 
جریان اصلاحات دارند و به نظر من حضور دارند و فکر می کنم با همین اخباری که 

امروز داریم بررسی می کنیم و یک ماه مانده به انتخابات، حتما جریان اصلاحات 
یک لیست کامل و قوی در تهران خواهد داشت. 

یکی از اعتراضات جبهه اصلاحات این بود که ما بعد از اینکه باید از خوان هیات های 
اجرایـــی و نظـــارت و شـــورای نگهبان بگذریم تازه باید  بـــا  خوانی تحت عنوان تایید 
اعتبارنامه مواجه شویم. مثلا مجلس یازدهم یک بار اعتبارنامه  تاجگردون را رد کرد و 
اتهاماتی حول ایشان مطرح شد و به قول شما ایشان سوءشهرت دارند. ایشان به فساد 
اقتصادی متهم شده و بعد صلاحیت شان رد شد. شما گفتید که در تایید صلاحیت ها 
فصل الخطاب شورای نگهبان است، اگر شما درباره  روحانی قائل به این هستید که 
فصل الخطاب شورای نگهبان است، خب درباره  تاجگردون هم باید این طور باشد. 
اینکه ایشان دوباره تایید صلاحیت شدند، برداشت من این است که شورای نگهبان 

ایشان را دارای فساد اقتصادی ندانسته است. 
فصل الخطاب، قانون است. قانون اساسی در اصل 93 به صراحت اعلام می کند 
که تصمیمات مجلس شورای اسلامی بدون تایید شورای نگهبان قانونی نیست، الا 
، تصویب اعتبارنامه نمایندگان؛  دو مورد؛ یکی تعیین حقوقدانان شورای نگهبان. دو
ممکن اســـت شـــورای نگهبان یک نفر را تایید کرده باشـــد و به مجلس بیاید و بعد 

نماینده ها به صورت جمعی او را تایید نکنند. 

یعنی اینکه نمایندگان قائل بر این هستند که شورای نگهبان دو بار اشتباه  تاجگردون 
را تایید صلاحیت کرده است؟ 

این اختیار قانونی مجلس است و قانون اساسی هم این را می گوید. اول بدانیم که 
این قانونی است. اصل 93 می گوید کسی که به مجلس می آید، شورای نگهبان هم 
تایید کرده، نمایندگان می توانند به او رای ندهند و از مجلس بیرونش کنند. چند 
بار هم در ادوار مختلف اتفاق افتاده. پس این اولا قانونی است. علتش چیست؟ 
علتش را حضرت امام در وصیت نامه شان گفته اند. گفته اند که من به نمایندگان 
مجلس شورای اسلامی وصیت می کنم که اگر افرادی به هر دلیلی که ایشان عبارت 
فریب را به کار می برد، به هر دلیلی خودش را تحمیل کرد و از فیلترهای مختلف رد 
شد، اگر دارای اشکال بود، نمایندگان دیگر نگذارند او در مجلس بماند. این علت 
قانونی و وصیت حضرت امام بود اما علت سیاسی آن هم این است که هر مجلسی 
یک سطح و ترازی از صلاحیت را برای خودش قائل است. مجموعه نمایندگانی که 
به مجلس می آیند، از حوزه های انتخابیه مختلف می آیند، اولا باید همه به هم رای 
دهند تا ملی شوند، یعنی مثلا من از تهران، دیگری از شیراز و هر کس از هر جایی 
به مجلس می آید، مردم هر منطقه به نماینده آن منطقه رای می دهند تا او شانیت 
ملی پیدا کند، نمایندگان بدون تایید اعتبار نامه فقط رای منطقه ای دارند نه رای 
ملی. چطور می شود این نمایندگان که برخی از مردم ایران در یک منطقه خاص به 
آنها رای داده اند، و نه تمام مردم بدون تایید اعتبار نامه راجع به موضوعات کشوری 
رای دهنـــد؟ وقتـــی که نمایندگان منتخب مردم همگـــی اعتبارنامه آن فرد را تایید 
کنند؛ این جنبه سیاســـی تامین می شـــود. جنبه دیگر هم این اســـت که مجلس 
ســـطحی از صلاحیت را برای خودش قائل اســـت و می گوید کف صلاحیت ها را 
شـــورای نگهبان و ســـطح مورد نیاز صلاحیت را خود مجلس تعیین می کند. مثلا 
می گوید در این مجلس یازدهم فلان فرد صلاحیت ماندن در مجلس را ندارد! ما 
رای می دهیم و بیرونش می کنیم، بنابراین هم قانونی بوده و هم جنبه اجتماعی آن 
درســـت اســـت و از نظر وصیت حضرت امام هم مســـاله روشـــن است. می خواهم 
بگویم در صلاحیت نمایندگی، شورای نگهبان فصل الخطاب نیست. مجموعه 

نمایندگان فصل الخطاب هستند اما در نهایت، الان نه. 

مهم این است که این یک اثر اجتماعی دارد؛ حالا معلوم نیست  تاجگردون رای بیاورند 
اما اگر بیاورند و این دوباره تکرار شود، من فکر می کنم این اثر منفی بر مردم گچساران 
می گذارد و شـــاید این طور از جانب آنها برداشـــت شـــود که رای شـــان در محاســـبات 

حکمرانی اثری ندارد و هر بار انتخاب کنند، نتیجه یک چیز دیگر می شود.
من که نباید پاسخگوی این باشم. درمجموع شرایط ما باید به وظیفه قانونی مان عمل 
کنیم، یعنی زمانی که مجلس یازدهم ورود کرد، همین ســـوال مطرح بود که مردم به 
ایشان رای دادند و شورای نگهبان هم تایید کرده، شما چرا رد می کنید. گفتیم قانون 
اساسی این اجازه را داده و ما هم بررسی کردیم و اتفاقا در آیین نامه داخلی مجلس 
این آمده برای اینکه این اتفاق رقم نخورد، مواردی را مجلس می تواند در رد اعتبارنامه 
بررسی کند که شورای نگهبان بررسی نکرده باشد. ما نامه زدیم به شورای نگهبان و 
بعضی از موارد را اعلام کردیم و گفتیم می خواهیم این موارد را بررسی کنیم، آیا شما 
قبلا اینها را بررســـی کرده اید و آنها نامه زدند که بعضی را بررســـی و بعضی را بررســـی 
نکرده اند. بنابراین حتی اگر یک مورد باشد که شورای نگهبان به نمایندگان اعلام 

کند که بررسی نکرده، نمایندگان می توانند بررسی کنند.

مالک شریعتی، دبیرکل جمعیت رهپویان انقلاب اسلامی در گفت وگو با »فرهیختگان«:
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علی مزروعی
خبرنگار گروه نقد روز

 هیات اجرایی با فشار سیاسی تاجگردون را تایید کرده است
 اصلاح طلبانی که مدعی عدم حضور در انتخابات هستند پس چرا 

نسبت به ردصلاحیت ها اعتراض می کنند

امیدواریم طراحی و سیاست هایی که در حوزه 
اصلاحات اقتصادی انجام می شود، دنبال 

شود.  مثالی من برای دوستانم می زدم که مثل  
بیماری می ماند که تحت مراقبت های ویژه است 
اما الان پزشک که بالای سرش می رود، می گوید 

ان شاءالله به زودی به بخش می روی. الان 
وضعیت بیمار اقتصادی ما رو به بهبودی است 

اما زمان می برد

ادامه در صفحه۱۴ 


